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Resum sessió grup 

 

Dia: 03 de juny de 2023 

Hora: 16:00 a 18:00 

Lloc: C. València 344 – entresol – espai 2 

 
Ordre del dia: 

- Presentació sobre l'estat de situació i revisió dels indicadors treballats fins ara, a càrrec de la Lucia 
Artazcoz – Agencia de Salut Pública de Barcelona 

- Debat i reflexions 
 
Assistents 
Corina Albir – Federació d’Assosciacions de Veïns i Veïnes de Barcelona-FAVB 
Lucía Artazcoz – Agència de Salut Pública de Barcelona 
Marta Carrera – Federació d’Associacions de Veïns i Veïnes de Barcelona-FAVB 
Carme Catalán – Xarxa de Dones per la Salut  
Emilia Expósito – Coordinadora Usuaris de la Sanitat,Consum i Alimentació-CUS 
Davide Malmusi – Direcció programa de salut 
Cristina Mariano – Fundació Lliga Catalana d’Ajuda Oncològica 
Mª Angels Moreno – Responsable sanitat CCOO Barcelonès 
Miquel Recasens Isart – Col·legi Farmacèutics de Barcelona 
Isabel Ribas Seix – Fundesplai 
Montse Saltó – Sindicatura de Greuges 
Mercè Vidal – Títol personal 
Sofía Ferré – Coordinadora del grup de treball 
Carme Carrera – Tècnica referent CMBS 
Gina Grifoll – Secretaria tècnica CMBS 
S’excusen 
Begoña de Eyto – Creu Roja Barcelona 
Elisenda de la Torre – Lliga Reumatologia Catalana 
Gemma Parramon – Societat Catalana de Psiquiatria i Salut Mental 
Conchita Peña – Consorci Sanitari de Barcelona 
Ada Ruiz – Fundació Congrés Català de Salut Mental 
Imma Vallverdú – Coordinadora del grup de treball 
 

Resum de la sessió 

La Sofia excusa l'assistència de l'Imma Vallverdú, i dona pas a la intervenció de la Lucia Artacoz, que farà 
una presentació sobre les dades que s'han pogut obtenir en relació amb els indicadors dels temes 
treballats fins ara. Agraïm l'esforç per la recopilació de dades, que ha estat força productiu. 
 
Salut bucodental: Les dades corresponen al 2021, s'actualitzen cada quatre o cinc anys. Pel que fa a les 
persones ateses, en Davide informa del servei municipal que funciona des de 2022 per atendre a persones 
vulnerables, llur programa està compartit amb el Departament de Salut de la Generalitat. S'hauran de 
reformular alguns indicadors respecte a les persones ateses, i separar per sexes, i les visites totals. 
Quant a les persones ateses pel programa de salut bucodental de Catalunya a l'atenció primària, i els 
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tractaments realitzats, no hi ha dades disponibles. Cal identificar referents per cada indicador, es buscarà 
el contacte. 
 
Pobresa farmacèutica: Persones exemptes de copagament per motius socioeconòmics. En Miquel 
Recasens explica que les dades obtingudes, fan referència al tractament que té el pacient respecte al 
servei públic de salut, segons la declaració de renda de l'any anterior, definint els que estan exempts de 
tota l'aportació, i els diferents tant per cent en funció de cada situació (pensionistes 10%, límit mensual 
segons renda 10%, règim general dels treballadors 40-50 i 60% en funció del nivell de renda). Falta definir 
quins són els exclosos de farmàcia. Les dades no estan separades per sexe, es demanarà a 
la Cochita Peña si pot facilitar aquesta informació. 
Una tercera part de les farmàcies de Barcelona participen amb entitats que cobreixen medicaments per a 
persones amb pobresa socioeconòmica. Això no vol dir que hi hagi farmàcies que no vulguin participar, 
depèn del territori, les entitats, les capacitats de les farmàcies i el propi pacient. En el programa "Radars" 
participen més farmàcies. 
 
Anticoncepció: Les dades són proporcionades per l'ASSIR i està lligat al Pla de salut de Barcelona  Catalunya 
2021/2025 i corresponen a tota Catalunya, no hi ha dades específiques de Barcelona. 
 
Avortament: No es facilita l'accés a totes les dades desagregades, està molt compartimentat, i això 
representa una dificultat. Es revisarà la informació en relació amb les dades de procedència de països de 
renda baixa i alta. Actualment, hi ha més informació sobre les maneres de portar a terme interrupcions 
voluntàries de l'embaràs, però encara falta. En aquest sentit, en Davide informa que s'està actualitzant el 
tríptic informatiu que hi havia fins ara, amb més detalls de les opcions, i consensuat per l'Ajuntament i la 
Generalitat. El més desitjable, però, seria que la interrupció farmacològica finançada públicament 
augmenti, ja que es produeix al cap de poques setmanes, i disminueixen els possibles riscos o 
complicacions. Es ressalta la importància de la informació, s'hauria de fer difusió a les escoles, centres 
cívics .... 
 
Embaràs, part i puerperi: Pel que fa a les episiotomies en parts eutòcics i els parts instrumentals, no hi ha 
informació disponible. La Sofia informa que el Consorci està recollint dades sobre el part respectuós. 
 
Salut mental: Prevalença dels problemes de salut mental és superior en les dones, es veuen les seqüeles 
de la Covid. En el període de 2006 al 2021, entre la població de 15 a 44 anys es destaca el 10,9% al 25% en 
els homes i el 17,5% al 35,7% en les dones. En aquest període s'han incrementat les prescripcions en els 
problemes de salut mental. En Miquel Recasens comenta que en el grup de treball de drogodependències 
s'està tractant el tema de l'abús dels fàrmacs, i està esperant rebre informació sobre els ansiolítics i 
hipnòtics en la regió sanitària de Barcelona, quan ho tingui ens ho enviarà. 
Pel que fa als nous diagnòstics de trastorns de l'ansietat, l'angoixa i estat ansiós, no hi ha dades. En 
l'evolució del consum dels psicofàrmacs, no hi ha un increment comparat amb les dades que hi ha 
relacionades amb la salut mental.  
No hi ha dades de les persones ateses als serveis de salut mental comunitaris. Les llistes d'espera 
del CSMIJ i CSMA són diferents segons l'àrea de salut. Cal veure si el temps d'espera s'està incrementant 
en els diferents serveis, i també tenir en compte que hi ha més recursos abans d'arribar al CSMIJ i el CSMA, 
com el programa de suport en salut mental en l'atenció primària, de més de proximitat, en l'àmbit 
comunitari. Cadascuna de les taules de salut s'haurien de mirar amb atenció i veure que ha passat en cada 
cas. 



 

 

Consell Municipal de Benestar Social Curs 2022-2023 

GT Salut  
03 de juny de 2023 

16:00 a 18:00 

 

3 

 

 
Població residencial: No hi ha massa registres sobre el tema, ni un contacte que pugui oferir 
dades reals sobre el nombre de residencies amb accés a l’eCAP, i la llista d’espera de les residències de 
persones grans. No es té localitzada la persona que pot facilitar la informació, la Lucia tornarà a contactar 
amb el Consorci de Serveis Socials. 
Lamentablement, quan una persona entra en una residència, es perden drets, és un problema de 
mercantilització, molts cops amb una ètica “dubtosa”. Les residències passen a ser un negoci, no es centra 
l’atenció en les persones, es centra en els guanys. El problema és el sistema, s’hauria d’exigir més control a 
les residències i canviar el model. Es destaca les condicions laborals en les que treballen els diferents 
professionals en aquests serveis, la falta de personal, de preparació i reconeixement laboral. També 
s’hauria de fer inspeccions en relació amb l’alimentació i la ratio (pot variar segons el grau de dependència 
de cada resident).  
La integració social i sanitària hauria d’ajudar a que es millorés la situació actual. És necessari un canvi 
social, de mentalitat, i potenciar els serveis d’atenció al domicili, donar una atenció integrada. Es destaca 
que es registre poc i malament, els sistemes informàtics estan mal dissenyats. També cal re formular 
alguns indicadors, i definir les dades que es volen recollir.  
Es contactarà amb la unitat de geriatria de l’Eixample (Roger de Flor) que ens expliqui el seu servei com a 
experiència de bona pràctica. 
 
La Sofia conclou que cal seguir veient l’evolució dels indicadors que tenim, aprofundint i investigant en els 
que faltin dades. S’actualizarà el document que s’ha treballat avui, i es compartirà amb els membres del 
grup. 
 
La Isabel Ribas proposa fer una sessió conjunta de cara al pròxim curs, amb el grup de treball d’envelliment 
per tractar aquest tema a fons, ja que també s’ha plantejat l’atenció en les residencies per gent gran, de 
manera que hi hagi una visió més amplia i fer propostes de millora conjuntament. 
 
També informa sobre el canvi de dia de la sessió prevista pel 24 de maig, que es trasllada al 7 de juny de 
16:00 a 18:00 hores. 
 
 


